
وقتي نوك پيكان ريشه يابي افزايش آمار جرائم 
خش��ن، افزايش طلاق ه��ا و از هم پاش��يدگي 
خانواده ه��ا،  رواب��ط نامش��روع و بس��ياري از 
آسيب هاي اجتماعي ديگر به فضاي مجازي اشاره 
دارد، بنا ب��ه تعبير حجت الاس��لام محمد جعفر 
منتظري، دادس��تان كل كشور تمام اين مسائل 
به اين معناس��ت كه »فض��اي مج��ازي نياز به 
درمان اورژانسي دارد، وگرنه جامعه را به هلاكت 
مي كش��اند.« با وجود اي��ن اما »دولتم��ردان از 
بالاترين مقام تا پايين ترين مقام اورژانسي عمل 
نمي كنند«، به گونه اي كه حجت الاسلام منتظري 
تأكيد مي كند: » من متأسفم كه بگويم برخي از 
مسئولان هستند كه در جلسات مرتبط با فضاي 
مجازي سنگ اندازي مي كنند. اين در حالي است 
كه رهبري در مواردي از عملكرد ش��وراي عالي 
فضاي مج��ازي گله مند بوده ان��د.« در برابر اين 
اظهارات دادس��تان كل وزير ارتباطات در عين 
حالي كه معتقد است با دادستاني در تعاملند، اما 
درباره پرحاشيه ترين اپليكيشن اين روزها يعني 
تلگرام،  با تفكي��ك ميان كانال هاي سياس��ي و 
ضد نظام مي گويد: تلگرام را مردم انتخاب كرده اند 

و ما نيز به نظرات آنها احترام مي گذاريم!
حدود يك ماه پيش بود كه سردار كمال هاديانفر، 
رئيس پليس فتا ناجا اعلام ك��رد: طبق آخرين 
آمارها ۷۰ درصد جرائم صورت گرفته در كشور 
در حوزه فض��اي مجازي بوده و اي��ن نوع جرائم 
نس��بت به مدت مش��ابه با افزايش ۶۰ درصدي 
همراه بوده اس��ت. بنا به تأكي��د وي بيش از ۴۰ 
درصد جرائ��م فضاي مجازي مرب��وط به تلگرام 
است، اين پرونده ها در حوزه هاي هتك حيثيت و 
مسائل اخلاقي و خانوادگي در كشور بوده است. 
همه اين آم��ار و ارقام ها را ك��ه در كنار يكديگر 
بگذاريم به اين نكته مي رس��يم آنق��در كه بابت 
آسيب ها و چالش هاي حوزه فضاي مجازي دچار 
مسئله شده ايم، نتوانستيم از فرصت هاي اين فضا 

بهره برداري كنيم. 
  رئيس جمهور و وزير ارتباطات پاسخگو 

باشند
از نگاه آقاي دادستان به اعتبار دفاع از حقوق عامه 
فضاي مجازي بايد رصد شود تا كساني كه وارد 

اين بزرگراه مي شوند، دچار مشكلات نشوند. 
 حجت الاسلام منتظري كه در مراسم دوره تربيت 
مربي بررسي جرائم رايانه اي و آيين دادرسي آن 
صحبت مي كرد، اف��زود: وقتي دولتي ها با وجود 
در اختيار داشتن امكانات هيچ كاري نمي كنند 
و طبيعي اس��ت كه پرونده زير دست ما مي آيد 
و ما مجبوريم اقدام كنيم. م��ا اتفاقاتي را كه در 
پرونده هاي خانوادگي مي افتد رصد مي كنيم و 
مي بينيم چه فضايي بر اثر فضاي مجازي حاكم 
شده اس��ت، آن وقت دولتي ها از عملكرد ما گله 
مي كنند ك��ه چرا برخي س��ايت ها را مي بنديم. 

وي تصريح كرد: مطمئن باش��يد فرداي قيامت 
يقه رئيس جمهور و وزير ارتباطات ما را خواهند 
گرفت ك��ه چرا ت��وان مقابله با مض��رات فضاي 

مجازي را داشتيد، اما نگرفتيد. 
  دس�تگاه قضايي به دنبال بستن فضاي 

مجازي نيست
حجت الاسلام منتظري تصريح كرد: بايد از فرصت 
فضاي مجازي استفاده كنيم همانطور كه رهبري 
فرمودند اگر فضاي مجازي يك تهديد است، حتماً 
فرصت هم كن��ارش دارد. با وج��ود اين برخي از 
مسئولان القا مي كنند دس��تگاه قضايي به دنبال 
بستن فضاي مجازي است، در حالي كه اين حرف 
كاملًا اشتباه است و اين نسبت دروغ و نارواست.  
وي خاطر نش��ان كرد: وقتي مي گويي��م  بياييد 
بنشينيد و كاري كنيم كه هر چيزي وارد فضاي 
جامعه و زندگي مردم نشود، عده اي داد و بيداد راه 
مي اندازند و مي گويند قوه قضائيه مي خواهد فضاي 
مجازي را ببندد در حالي كه ما مي خواهيم فقط 

اين فضا خوب و بدش از هم جدا شود. 
وي با اشاره به چالش هاي شبكه اجتماعي تلگرام 

افزود: مكاتبات زيادي داشتيم تا فكري به حال 
تلگرام شود، اما اقدامي نديديم و رفتند و آمدند 
و گفتند سرور را مي آوريم يكي ديگر آمد گفت 
سرور را آورده ايم و ديگري گفت سرور را نياورديم 
خلاصه آن كاري را  كه بايد انجام مي شد،  انجام 

ندادند. 
  با تغيير وزير هم اتفاق جديدي نيفتاده 

است 
منتظري در عين حال اقدام��ات وزير تازه نفس 
ارتباطات را نسبت به دوره قبل اميدواركننده تر 

دانست. 
عبد الصمد خرم آب��ادي، دبير كارگ��روه تعيين 
مصاديق محتواي مجرمانه درب��اره همكاري با 
وزير ارتباطات جدي��د و موضوع مديريت فضاي 
مجازي نظر ديگ��ري دارد. وي تصريح مي كند: 
نامه هاي س��ابق كه براي وزير سابق ارسال شده 
بود،  براي وزير جديد ارتباطات ارس��ال ش��د و 
خواستيم تا زمينه مديريت ما بر فضاي مجازي 
خصوصاً تلگ��رام را فراهم كند، ام��ا عملًا تغيير 

جديدي اتفاق نيفتاده است. 

  با دادستاني كل كشور در تعامل هستيم
در برابر اينه��ا محمدج��واد آذري جهرمي، وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات با اش��اره به برخورد 
قضايي دادستاني كل كش��ور با شبكه پيام رسان 
تلگرام گف��ت: اين برخ��ورد مربوط ب��ه موضوع 
كانال هاي ضد انقلاب در فضاي مجازي است كه 

مردم از اين كانال ها ابراز نارضايتي كرده اند. 
وي با بيان اينكه دادس��تان كل كش��ور به دنبال 
بس��تن فضاي مجازي نيس��ت، افزود: كانال هاي 
ضد انقلاب تلگرامي به دنبال راه انداختن دعواي 
رس��انه اي بين دو مجموعه نظام هستند كه اين 
موضوع تهدي��دي براي امنيت عمومي كش��ور و 

نگران كننده است. 
   جهرمي: اجازه ايجاد محدوديت در فضاي 

سياسي را نمي دهيم
آذري جهرمي با اش��اره به اينكه پخش شايعات 
در كانال ه��اي ضد انقلاب��ي موجب مي ش��ود تا 
مردم فكر كنند كه مجموعه هاي نظام با يكديگر 
درگير هستند، گفت: فضاي مجازي نبايد امنيت 
رواني جامعه و مردم را بر هم زند. وي در رابطه با 
مخالفت دولت با فيلترينگ كانال هاي سياس��ي 
نيز اف��زود: كانال ه��اي ضد انقلاب ب��ا كانال هاي 
سياسي كاملًا متفاوت هستند و دولت اجازه ايجاد 
محدوديت در فضاي سياسي را نمي دهد و ما نيز 
موافق محدوديت در فضاي مجازي نيستيم. وزير 
ارتباطات با تأكيد بر اينكه امروز فضاي سياس��ي 
كشور باز است و نظرات مختلف مطرح مي شود، 
گفت: هر كس مسئوليت گفتمان خودش را دارد 
و فضاي انتقادي، فضاي مناس��بي است؛ اگرچه 
ضد انقلاب خطش مشخص اس��ت، اما در عرصه 
سياسي دولت موافق محدوديت نيست كه عده اي 
بخواهند با اين عناوين و به واسطه برخي نظرات 
سياس��ي، مردم را محدود كنند. البت��ه ما نيز با 
جديت در حال پيگيري هس��تيم ت��ا كانال هاي 
مخالف نظام از دسترس خارج شود. آذري جهرمي 
در عين حال گفت: اختلاف در مورد فعاليت تلگرام 
وجود ندارد؛ چراكه اين برنامه را خود مردم انتخاب 
كرده اند و ما نيز به نظرات آنها احترام مي گذاريم. 
وي تصريح ك��رد: م��ا از گ��ردش آزاد اطلاعات 
استقبال مي كنيم و در اين زمينه نيز با دادستاني 

كل كشور در تعامل هستيم. 
  تمايزي هدفمند

تمايز قائل شدن وزير ارتباطات ميان كانال هاي 
سياس��ي و ضد نظام در حالي اس��ت كه بسياري 
از كانال هاي ضد نظام هم در پوش��ش يك كانال 
سياس��ي عمل مي كنن��د. كانال هاي��ي همچون 
آمد نيوز و وحيد آنلاين كه ادامه فعاليتشان نشان 
مي دهد دولت به اي��ن كانال ها به عن��وان كانال 
سياسي نگاه مي كند، نه ضد نظام! بديهي است با 
چنين زاويه ديدي نمي توان به ساماندهي فضاي 

مجازي اميد بست. 
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بحران مدرك گرايي صداي وزارت علوم را هم درآورد
در همان دانشگاه هايي  را كه ديروز با افزايش ظرفيت به روي همه باز كرديد، امروز ببنديد

سنگ اندازي برخي مسئولان در مديريت فضاي مجازي
جهرمي: دولت اجازه ايجاد محدوديت در فضاي سياسي را نمي دهد

بع�د از بي�ان بح�ران در آموزش و پ�رورش در 
راستاي تربيت ديپلمه هاي بدون مهارت، نوبت 
به وزارت علوم رسيد تا آنها نيز به بي خاصيت 
بودن مدارك دانشگاهي اشاره كنند و خود در 
جايگاه نقد كميت گرايي به جاي كيفيت گرايي 
قرار بگيرند. اين در حالي است كه رئيس جمهور 
در جاي�گاه اولي�ن رده تيم اجرايي كش�ور در 
س�خنراني آغاز مهرماه از همه افراد دخيل در 
ام�ور آموزش وپرورش خواس�ت ت�اش كنند 
كه ش�رايطي فراهم ش�ود تا دانش آموزان بعد 
از فراغت از تحصيل، مه�ارت و توانايي عملي 
داشته باش�ند تا در عرصه اشتغال با مشكات 
متن�وع مواجه نش�وند و همچنين به توس�عه 
كشور نيز كمك كنند. اين نش�ان مي دهد كه 
همه يكصدا معتقد هس�تند، كيفيت گرايي در 
راستاي خروجي مهارتي از ديپلم تا عالي ترين 
م�دارج علمي باي�د وجود داش�ته باش�د، اما 
مش�خص نيس�ت در اين ميان چه كسي بايد 
گام صحيح را بردارد و اقدام انقابي انجام دهد. 
روزگاري بود كه تابس��تان هاي پس��ران كوچك و 
نوجوان به مهارت آموزي هاي دستي نزد پدر يا ساير 
بستگان نزديك خلاصه مي شد و خانواده ها عقيده 
داش��تند در پايان س��ه ماه بايد بتواند حداقل يك 
تخصص را فراگرفته باشد. همچنين در مورد دختران 
جوان نيز اين مهم صدق مي كرد تا با فرا گرفتن برخي 
مهارت هايي چون خياطي و فعاليت هاي هنري  يك 

تخصص نو را فرا گرفته باشند. 
با گذشت زمان و سوداي دريافت تحصيلات بالاتر، 
جريان مهارت آموزش از چرخه خانواده ها خارج 
شد و به دست نهادهاي تربيتي و آموزشي موكول 
ش��د. اينچنين ك��ه حداقل در ط��ول طي كردن 
تحصيلات تا مقطع ديپلم قادر به انجام يك فعاليت 
اجتماعي باشند. بعد از اين هم كار به تحصيلات 
تكميلي در دانشگاه ها رسيد، اما در مقابل اهداف 
تعريف ش��ده براي اين مهم نتيج��ه اي كه امروز 
شاهد آن هستيم باعث ش��ده تا جامعه با موجي 
از جوانان فارغ التحصيل دانش��گاهي روبه رو باشد 
كه هيچگونه مهارتي ندارن��د و در مقابل دريافت 
مدرك ساده خود نيز به چيزي كمتر از ميز رياست 
و مديريت كه هم شأن مدرك تحصيلی شان باشد، 

راضي نمي شوند. 
بخش ديگري از اي��ن كميت گرايي به اوج گرفتن 
س��ير مدرك گرايي بر مي گردد كه همزمان با اين 
اوج گيري و ت��ب مدرك گرايي )ن��ه صرفاً مهارت 
آموزش و كس��ب تخصص( از ارزش مدرك هاي 
تحصيلي كاسته  شد و امروزه كار به جايي رسيده 
است كه ديگر نه ليسانسيه ها ارج و قرب سابق را 

دارند و نه حتي به كمتر از آن راضي مي  شوند!
در ادامه تبعات اين مدرك  گرايي نيز در جامعه نمود 
عيني پيدا كرد و باعث شد كمتر جواني حاضر شود 
به رغم داشتن مدرك تحصيلي بالا كار خدماتي يا 
حتي با شأن و منزلت متوسط انجام دهد، )البته اگر 
تخصص و مهارتي را به لطف همت خود و خانواده 
فراگرفته باشد(. نتيجه اين شد تا جامعه با جمعيت 
وسيعي از فارغ التحصيلاني مواجه شود كه خواهان 
ميزي هم شأن مدرك تحصيلي شان باشند. حالا 
اين سؤال پيش مي آيد كه مگر نياز كشور در اين 

راستا چه تعداد است؟!
جواب وقتي مشخص و البته پررنگ شد كه اكنون 
همه يكصدا فرياد مي زنند، در همان دانشگاه هايي 
را  كه با افزايش ظرفيت ب��ه روي همه باز كرديد 
ببندي��د و حداقل مهارت آم��وزي ب��ه جوانان را 
جايگزين كنيد. جاي تأس��ف وقتي است كه موج 

اين بي تخصصي و بی مهارتي حتي به انتقاد نسبت 
به آموزش و پرورش هم رسيده است و افراد معتقد 
هس��تند آموزش و پرورش نيز در ط��ول 12 پايه 
تحصيلي خروجي ديپلمه هايي دارد كه هيچ گونه 

تخصصي ندارند. 
  انتق�اد از اص�ول آموزش�ي و فق�دان 

مهارت آموزي
در حالي كه برخي از متون و محتواي كتب درسي 
دانش آموزان در پايه هاي آموزشي مختلف انتقاد 
دارند، رئيس جمهور نيز در جايگاه اولين رده تيم 
اجرايي كشور در سخنراني آغاز مهرماه از همه افراد 
دخيل در امور آموزش وپرورش خواس��ت تلاش 
كنند كه ش��رايطي فراهم ش��ود تا دانش آموزان 
بعد از فراغت از تحصي��ل، مهارت و توانايي عملي 
داشته باش��ند تا در عرصه اش��تغال با مشكلات 
متنوع مواجه نشوند و همچنين به توسعه كشور 

نيز كمك كنند. 
علاوه بر اين متأسفانه شرايط انتخاب مسير براي 
انتخاب ش��غل جوانان به گونه اي ش��ده است كه 
حتي اگر خود افراد ه��م تمايلي به ادامه تحصيل 
نداشته باشند، اين بازار كار است كه آنها را مجبور 
مي كند به روند ادامه تحصيل  شان و كسب مدارج 
بالاتر دانشگاهي ادامه دهند و همين يك چرخه 

معيوبي را درست كرده است كه همگي گرداگرد 
آن به حرك��ت در آمدند و جز ح��رف خروجي ای 

ديده نمي شود. 
  موج بيكاري فارغ التحصيان و خروجي 

مدرك گرايي از دانشگاه ها
همين چند روز پي��ش بود كه عضو كميس��يون 
آم��وزش و تحقيقات مجلس ب��ا اب��راز نگراني از 
خالي مان��دن چند م��اه وزارتخانه مه��م علوم و 
تحقيقات اظهار داش��ت: در ح��ال حاضر 2۷ الي 
2۸ درصد بيكاران را دانش آموختگان دانشگاه ها 
تشكيل مي دهند، در برخي شهرها درصد بيكاري 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي به بالاي ۳۰ درصد 
مي رسد و در ادامه خواس��تار پيشنهاد فردي شد 
تا با صاحب بودن فكر و انديشه و ايده حداقل اين 
بحران را مديريت كند.  آماري كه نش��ان مي دهد 
آنچه با افتخ��ار تحت عنوان رش��د كمي آموزش 
عالي در س��ال هاي قبل از سوي مسئولان مطرح 
مي شد، تنها منجر به افزايش فارغ التحصيلان بيكار 
دانشگاهي و رسيدن نرخ بيكاري فارغ التحصيلان 
به دو برابر نرخ بيكاري در كشور شده است.  اكنون 
نيز سيد ضيا هاش��مي، سرپرس��ت وزارت علوم، 
تحقيقات و فن��اوري خود به آس��يب بزرگ غلبه 
كميت بر كيفيت در دانشگاه ها و به ضرورت توجه 

در راستاي كيفيت گرايي اشاره كرده است. 
وي نيز همچون تمامي اف��راد دغدغه مند معتقد 
است: امروزه ديگر نمي توان بر مدارك دانشگاهي 
مانور داد و بايد با پشتوانه كافي به سمتي حركت 

كنيم كه اعطاي مدرك همراه با مهارت باشد. 
اما بايد گفت آنچه مهم بوده عينيت نيافتن تمامي 
اين اظهارات منتقدانه است، چنانچه »دو صد گفته 

چون نيم كردار نيست«
امروز براي همه و اضح و روش��ن ش��ده اس��ت كه 
مدرك گرايي و خروجي كميت گراي دانشگاه ها، 
موجي از بيكاران فارغ التحصيل را تش��كيل داده 
كه نه تنها مهارت و تخصص حرفه اي ندارند، بلكه 
به دليل سبك زندگي مدرك گرايانه جز به مشاغل 
مديريتي راضي نخواهند شد. اين خود نكته مهمي 
است كه فارغ از هر حرفي امروز نيازمند عمل است، 
البته اگر سياس��ي كاري و سياست بازي ها فرصت 

دلسوزي بر اين بدنه مهم مديريتي را بدهد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

* سرانجام پايان نامه هاي كارشناسي ارشد و دكتراي دانشگاه اميركبير، 
بازيافت ... 

* در لابه لاي طنز نوشته هاي كاربران توييتر:
- خسته ام مثل اوني كه با برداشته شدن تحريماي بانكي شوآف كرده، 
حالا خبر اومده كارش��ناس بخ��ش تحريماي بانكي جاس��وس از آب 

دراومده/ ديگه اون آدم سابق نميشه.
- مسئله اصلي من اينه كه چرا اسم برجام رو »برجاي« نميكنن ؟! برنامه 

جامع اقدام يك طرفه... 
- آقا من به شخصه حاضرم دولت سرم كلاه بذاره ولي به سبك برجام 
بهم وام بده. يعن��ي اول پول بده بعد من ضامن و جواز كس��ب و فيش 

حقوقي بيارم، يعني امضاي من به اندازه كري تضمين نيست؟

زيان خبرنگاران از »سخت و زيان آور«!
 نگراني خبرنگاران از اخبار رسانه ها در خصوص كارشكني سازمان تأمين 
اجتماعي در بازنشستگي خبرنگاران با 2۰ سال سابقه، حال ديگر جدي تر 
شده است. متأسفانه سازمان تأمين اجتماعي در خصوص شفاف سازي در 
بازنشستگي خبرنگاران هرازگاهي مطالب مختلفي را انتشار مي دهد و با 
مراجعه به سازمان تأمين اجتماعي با مشكلات بوروكراسي فراواني در اين 
خصوص روبه رو مي شوند. اينكه طبق قانون، خبرنگاران با 2۰ سال سابقه 
مداوم خبرنگاري بتوانند از مزاياي بازنشستگي برخوردار شوند، امري است 
كه بدان توجه ويژه اي ص��ورت گيرد نه اينكه س��نگ اندازي براي اجراي 

قانون فراهم شود.
در اين زمينه بيژن مقدم، مديرمس��ئول س��ابق روزنامه جام جام از لزوم 
تشكيل شعبه تخصصي بيمه براي مشكلات خبرنگاران خبر داد و گفت: 
مجموعه تلاش هاي تأمين اجتماعي عدم بازنشستگي خبرنگار با 2۰سال 
س��ابقه بيمه اس��ت. در حقيقت نبود امنيت ش��غلي در حوزه خبرنگاري 
رسانه اي در كشور سبب شده اس��ت تا فعالان اين حرفه همچنان نگران 
بازنشستگي خود باش��ند. در اين ميان برخي رسانه ها به دلايل مختلف و 
همچنين نبود نظارت سيستمي از سوي سازمان تأمين اجتماعي همواره 
به دليل درج نوع عنوان شغلي، پرداخت ناقص بيمه و جابه جايي در رسانه 
با مسائل و مشكلات بسياري روبه رو هستند كه نمي توانند به حق قانوني 
خود دست يابند. خبرنگاران پس از سال ها فعاليت در حوزه رسانه اي كه 
بسياري از مخاطبان، آنان را در حرفه خبرنگاري مي شناسند براي استفاده 
از مزاياي قانون بازنشستگي سخت و زيان آور به سازمان تأمين اجتماعي 
مراجعه مي كنند، ولي س��ازمان به دلايل مختلف از پذيرش بيمه آنان سر 
بازمي زند. بر اين اساس فعالان مشمول قانون سخت و زيان آور براي اثبات 
اينكه خبرنگار بوده اند، بايد با در دست داشتن اوراق 2۰ ساله  خود از شعبه 
دادگاه وزارت كار به س��ازمان تأمين اجتماعي و از آنج��ا به ديوان عدالت 
اداري بروند تا بتوانند به مسئولان اثبات كنند كه سال ها در حوزه رسانه اي 
فعاليت كرده اند و خبرنگار هستند. در اين ميان نبايد از نقاط ضعف رسانه ها 
چشم پوشي كرد كه بعضاً برخي مسائل را در حوزه بيمه اي خبرنگاران به 
وجود مي آورند، اما اينكه يك فعال رسانه اي چند سال به دنبال اثبات آن 
باشد كه خبرنگار اس��ت، جاي تأمل دارد. گويا مس��ئولان سازمان تأمين 
اجتماعي نمي خواهند يكبار براي هميش��ه مسائل و مشكلات پيش روي 
خبرنگاران را حل كنند. در حقيقت ضروري اس��ت كه ساز و كار مناسبي 
براي بيمه اين قشر كه هميش��ه در معرض حوادث مختلف قرار دارند، در 

نظر گرفته شود.
در اين نوش��ته لازم اس��ت از تلاش برخ��ي بخش هاي تأمي��ن اجتماعي 
همچون روابط عمومي سازمان تشكر به عمل آيد كه به راهنمايي مراجعان 
پاس��خ مي دهند و آنان را راهنمايي مي كنند تا بيش��تر سرگردان نشوند. 
برداشت  هاي سليقه اي از قوانين در سازمان تأمين اجتماعي از يك شعبه 
به شعبه ديگر در حوزه س��ختي كار و زيان آور بودن شغل خبرنگار سبب 
شده است تا خبرنگاران همچنان نااميد به بازنشستگي با 2۰ سال پرداخت 
حق بيمه باشند. براين اس��اس انتظار مي رود س��ازمان تأمين اجتماعي 
براي س��هولت در اين موضوع تمهيدات ويژه اي را در نظر بگيرد تا فعالان 
رسانه اي كمتر از اين اداره به آن اداره سرگردان شوند. همچنين پيشنهاد 
مي شود تا رسيدگي به مسائل و مشكلات فعالان رسانه اي در كمترين زمان 
ممكن صورت گيرد تا حقي از حقوق فعالان رس��انه اي از بين نرود. بر اين 
اساس لازم است تا وعده هاي سازمان همچون درج عنوان شغلي در ليست 
سوابق مدنظر قرار گيرد و بيمه شدگان راحت تر بتوانند از نوع و چگونگي 
پرداخت هاي بيمه اي خود آگاه شوند. در عصر حاضر كه شبكه هاي مجازي 
و ارتباطي در حال گسترش است، وقت كشي به هر نوعي با مأموريت هاي 
سازمان در تضاد است و لازم است تا براي سهولت در رسيدگي به مشكلات 

بيمه شدگان ارائه طرق مناسب صورت گيرد.

بيژن يانچشمه 

نيره ساري
  گزارش  2

    مركز سلامت محيط و كار وزارت بهداشت گفت: برخي شركت هاي 
تبليغ كننده دستگاه هاي تصفيه آب با فريب اذهان عمومي اقدام به ساخت 
فيلم هاي تبليغاتي مبني بر آلوده جلوه دادن آب آش��اميدني به منظور 
فروش دس��تگاه هاي خود مي كنند؛ در صورتي كه آب تصفيه شده مورد 

تأييد مسئولان بهداشتي است. 
   حمزه ش��كيب، عضو هيئت مديره نظام مهندسي ساختمان استان 
تهران گفت: ساختمان هايي كه عموماً قبل از سال 1۳۷۳ در تهران ساخته 
شده اس��ت، يا طراحي لرزه اي ندارند يا با دانش��ي كه در آن زمان وجود 
داشت ساخته شده اند، طراحي و ساخت آنها مطلوب و قابل قبول نيست. 
   رئيس مركز مديريت پيوند وزارت بهداش��ت اعلام كرد: كشور ايران 
حائز رتبه اول در منطقه و استان يزد در جايگاه دوم فراهم آوري و اهداي 

عضو در كشور قرار دارد. 
   سازمان بسيج رسانه در نظر دارد به مناسبت گراميداشت ياد و خاطره 
شهداي رسانه با مشاركت فرهنگسراي رسانه، پنجمين دوره مسابقات 

فوتسال »جام شهداي رسانه« را برگزار كند. 
   مديرعامل صندوق بازنشس��تگي كش��وري اظهار كرد: بيش از ۴۴ 
هزار نفر از بازنشس��تگان براي دريافت خودروي قسطي ثبت نام كردند 
كه در مرحله اول با انجام مراسم قرعه كشي، هزار نفر براي خريد خودرو 

مشخص شدند. 
  مديرفني بانك خون بند ناف رويان گفت: نمونه هاي جمع آوري شده، 
تعيين كد ژنتيكي شده اند و مناس��ب با نظر پزشك پيوند، به خصوص 
 در اطفال كه دچار نارس��ايي خوني هس��تند، مي تواند مورد استفاده

 قرار گيرد. 

مدير عامل ستاد معاينه فني خودروي تهران:

تجهيزات استاندارد خودروها يك سال هم 
دوام نمي آورد

مدير عامل س�تاد معاينه فني خ�ودروي تهران گف�ت: تجهيزات 
استاندارد خودروها يك سال هم دوام نمي آورد، براي همين لازم 
است مراجعه براي معاينه فني از چهار سال به دو سال كاهش يابد. 
نواب حسيني منش درباره معاينه فني خودروها گفت: متولي معاينه 
فني، سازمان ملي اس��تاندارد و سازمان محيط زيس��ت است؛ چراكه 
خودروها از زمان توليد بايد تحت اس��تانداردهايي قرار بگيرند و بعد از 
پشت سر گذراندن اين استانداردها، خودروها چهار سال رها مي شوند 

تا زماني كه براي معاينه فني به ما مراجعه مي كنند. 
وي افزود: پوس��ت اندازي صنعت ما كند است؛ چراكه خودرويي مانند 
پرايد به 2۰ س��ال قبل تعلق دارد كه بس��ياري از مردم از آن استفاده 
مي كنند و اين در حالي اس��ت كه  در كشور كره نس��ل جديد پرايد با 
كيفيت بالا توليد شده است. پرايد سالانه كشته هاي زيادي مي گيرد. 
سايپا جش��ن توليد آخرين پرايد را برگزار كرد، اما جالب است بدانيد 
نام اين خودرو همچنان در ليست پيش فروش اين شركت وجود دارد. 
حسيني منش ادامه داد: امسال يك ميليون و 2۰۰ هزار خودرو معاينه 
فني انجام دادند. ۳۰ درصد اين خودروها پرايد و 2۵ درصد از آنها پژو، 
پرشيا و س��مند بودند. ۷۰ درصد از خودروهاي پرايد داراي دو نقص و 
بيش��تر بوده اند. بيش از ۸۵ درصد از خودروهاي ال۹۰ نيز توانستند 
معاينه فني خود را با موفقيت پشت سربگذارند. مديرعامل ستاد معاينه 
فني خودروي تهران تصريح كرد: مي توان جل��وي توليد خودروهاي 
بي كيفيت را گرفت و خودروهاي باكيفيت توليد كرد. توليد خودروي 
با كيفيت هزينه دارد. بايد همتي وجود داش��ته باش��د ت��ا در صنعت 

خودروي كشور پوست اندازي شود. 

با وجود گذشت ۷ ماه از اجراي مصوبه مجلس

فتاح: دولت به اصلاح واريز مستمري ها 
بي توجه است 

رئي�س كميته ام�داد گف�ت: براي ح�ل مش�كل واري�ز افزايش 
مس�تمري مددجوي�ان از دول�ت خواه�ش كرده اي�م ك�ه 
رون�د رس�يدگي ب�ه اي�ن موض�وع را تس�ريع كن�د و باي�د اين 
آيين نام�ه نوش�ته ش�ده در اولوي�ت كاري دول�ت ق�رار گي�رد. 
س��يدپرويز فتاح در رابطه با آخرين وضعيت واريز افزايش مس��تمري 
مددجويان به حساب كميته امداد گفت: با سازمان مديريت جلساتي 
برگزار شده و پيگير ماجرا هستيم كه با همكاري دولت آن را حل كنيم.  
وي افزود: آيين نامه اصلاح واريز افزايش مستمري بگيران مددجويان 
كميته امداد تهيه ش��ده هر چند كه اين اتفاق به قب��ل از تغيير دولت 
برمي گردد، اما اكنون اين آيين نامه ارسال شده و به كميسيون اجتماعي 
دولت رفته است.  فتاح تأكيد كرد: بايد اين آيين نامه در اولويت كاري 

دولت قرار گيرد و اكنون مراحل قانوني خود را مي گذراند. 
رئيس كميته امداد در پاسخ به اينكه چنانچه فعلًا اصلاح انجام نشود 
كميته امداد چه اقدامي خواهد كرد، گفت: طبيعي است كه همان روال 
قبلي طي شود و افزايش مستمري به حساب سرپرست خانوارها واريز 

خواهد شد، اما اميدواريم كه هرچه زودتر اين مسئله رفع شود. 
وي گفت: از دولت خواهش كرده ايم كه روند رسيدگي به اين موضوع 
را تس��ريع كند و اين روند در حال طي شدن است.  فتاح گفت: جبران 
اين مابه  التفاوت را كماكان انجام مي دهيم و همانگونه كه در شش ماه 
گذشته اين مبالغ را واريز كرده ايم، همين روال همچنان ادامه خواهد 
يافت و مش��كلي در پرداخت ها نداريم.  گفتني است، از ابتداي امسال 
و بر اساس قانون بودجه سال ۹۶، مس��تمري مددجويان كميته امداد 
و بهزيس��تي بيش از س��ه برابر افزايش يافت، ولي دولت اين افزايش 
مستمري را به حساب يارانه هاي اين خانوارهاي تحت پوشش واريز كرد. 
در نتيجه مشكلات متعددي براي برخي از اين مددجويان به وجود آمد 
تا جايي كه حتي باعث ش��د تعدادي از اين مددجويان از دريافت اين 

اضافه مستمري محروم شوند. 

جوابيه »کاسبی از عشق«
پيرو انتشار يادداشتي با عنوان »كاسبي از عشق« در همين صفحه و به 
تاريخ 1۶ مهرماه، روابط عمومي سازمان راهداري جوابيه اي را به دفتر 

روزنامه ارسال داشته كه بدين شرح است.
 »در حال حاضر تع��داد اتوبوس هاي پلاك عمومي برون ش��هري كه 
قادر ب��ه س��رويس دهي در ايام اربعين حس��يني به زائ��ران اباعبدالله 
حسين )ع( مي باشند، بالغ بر 12 هزار دستگاه با متوسط ظرفيت ۳۵ 
صندلي مي باشد كه براساس تجربيات سال هاي گذشته و بعد مسافت 
)از اقصي نقاط كش��ور به مرزهاي چهارگانه زميني و بالعكس( در ايام 
اوج تقاضا )در يك بازه زماني رفت و برگشت زائران طي هشت الي 1۰ 
روز( و لزوم ب��ه كار گيري حداكثر توان و ظرفيت ناوگان اتوبوس��ي در 
اين بازه زماني محدود و اعزام ۵ هزار دس��تگاه اتوبوس به طور روزانه 
به مرزه��اي چهارگانه ورودي و خروجي به كش��ور ب��ه منظور رفت و 
برگش��ت 2/۵ ميليون زائر كه قريب به ۶۰ درصد آنها با وسايط نقليه 
عمومي جاده اي جابه جا مي ش��وند، اتوبوس ها الزاماً به صورت يكسر 
خالي مسير را تردد مي نمايند تا سريعاً به مرزها و مبادي اوليه مراجعه 
نمايند و زائران سيدالشهدا)ع( را به موقع به پايانه هاي مرزي موردنظر 
برس��انند. همچنين با توجه به محدوديت زمان رانندگي كه حداكثر 
۹ ساعت در شبانه روز مي باش��د و نظر به اعزام ناوگان از نقاط مختلف 
كشور، به كارگيري حداقل دو راننده و در بعضي از موارد تا سه راننده نيز 
مي بايست در يك سرويس پيش بيني گردد و از طرفي وجود ترافيك 
سنگين در راه هاي منتهي به مرزهاي چهارگانه در ايام ياد شده و توقف 
در مرزها به منظور مس��افرگيري، باعث افزايش زمان س��فر و بالطبع 
افزايش هزينه هاي جاري مترتب بر حمل و نقل گرديده و هزينه اضافي 
به ناوگان و مالك تحميل مي نمايد.  شايان ذكر است براساس مصوبات 
سومين جلسه كارگروه تنظيم بازار در مورخ ۹۵/۵/۳، سازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي ملزم به ارائه دستورالعمل شناورسازي نرخ حمل و 
نقل عمومي جاده اي مسافر گرديده است كه در دستورالعمل مذكور كه 
تهيه و ابلاغ گرديده است، ايام خاص نظير اربعين نيز ديده شده است. 
همچنين قبل از ابلاغ دستورالعمل مذكور، نرخ سرويس هاي ويژه طبق 
تبصره 2 ماده يك ضوابط حمل و نقل مسافر موضوع ماده ۹ آيين نامه 
حمل بار و مسافر و مدت لغو پروانه  فعاليت و تعطيلي مؤسسات حمل 
و نقل جاده اي مصوب ۷۸/۸/۵ از شمول نرخ مستثني بوده و براساس 
عرضه و تقاضا تعيين مي گرديد كه در اغلب ايام س��ال عرضه از تقاضا 
بيشتر بوده و عموماً نرخ ها پايين تر از نرخ عرف به مسافران عرضه شده 
است. در حال حاضر نيز براساس دستورالعمل شناورسازي نرخ، نرخ ها 
توسط تشكل هاي صنفي بخش حمل و نقل مسافر تعيين مي گردد و 

سازمان متبوع بر رعايت آن از طريق ادارات كل استاني نظارت دارد. 
لازم به ذكر اس��ت با عناي��ت به موارد ف��وق و با توجه ب��ه اينكه كليه 
س��رمايه گذاري در بخش حمل و نقل عمومي جاده اي توس��ط بخش 
غيردولتي تأمين مي گردد، لزوم ايجاد تع��ادل و توازن بين هزينه ها و 
درآمدها از موارد با اهميت بوده كه عدم ايجاد اين تعادل باعث خدشه 
به ارائه خدمات مناسب و به موقع گرديده و موجب بروز اختلال در نقل 

و انتقال زائران خواهد گرديد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


